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می گویند همیشه نان دلش را می خورد مثل حالا که تقریبا بعد از 

حدود ۲۲ سال همچنان گلی که به آمریکا در جام جهانی ۱۹۹۸ 

فرانسه به ثمر رساند روی بورس است و به تازگی خوشحالی بعد از 

این گل به عنوان یکی از صحنه های ماندگار شادی های بعد از گل 

تاریخ جام جهانی در نظرسنجی کنفدراسیون فوتبال آسیا انتخاب 

شده است. به این بهانه و البته سایر مسائل روز فوتبال ازجمله 

ازسرگیری رقابت های لیگ برتر، وضعیت تیم ملی با اسکوچیچ و... 

سراغ سرمربی سابق تیم ملی امید و زننده گل قرن به آمریکا رفتیم. 

گفت وگوی »فرهیختگان« با حمید استیلی را در ادامه می خوانید:

از انتخاب شادی بعد از گل تان به آمریکا که به عنوان یکی از 
صحنه های ماندگار تاریخ جام جهانی توسط هواداران در سایت 

کنفدراسیون فوتبال آسیا انتخاب شد، آغاز کنیم. 
معمولا شادی های بعد از گل از اعماق وجود هر گلزن بیرون 

می آید و من هم از این قاعده مستثنا نبودم و بعد از گل به آمریکا 

از اعماق وجودم شادی کردم، جالب اینکه بعد از گل نمی دانستم 

چه کاری انجام می دهم و بعدتر زمانی که دوباره بازی را از تلویزیون 

تماشا کردیم متوجه شدم بعد از گل چطور شادمانی کردم. در هر 

صورت آن شادی که همراه با بغض و هیجان همراه بود از وجودم 

بیرون آمد و از مردم و هواداران که در این نظرسنجی شرکت کرده 

و به این رویداد رای دادند تشکر می کنم. 

چطور امکان دارد که بعد از ۲۲ سال همچنان یک گل روی بورس 
اخبار و اتفاقات روز باشد؟

این لطف خداست، یادم می آید زمانی که فوتبال بازی می کردم چه 

در عرصه باشگاهی و چه بیشتر در رده ملی همیشه به عنوان یک 

سرباز خودم را تصور می کردم و انگار پیراهن سربازی می پوشیدم. 

درواقع این حس را داشتم باید هرچه که دارم و هرچه در وجودم 

هست برای کشور و مردم بدهم. همیشه در اختیار تیم و مربی 

بودم و هر چیزی که مربی و کادر فنی از من می خواستند سعی 

می کردم در زمین اجرا کنم. 

به لیگ برتر برسیم؛ شما موافق تعطیلی لیگ هستید یا اینکه 
معتقدید باید با رعایت پروتکل های بهداشتی لیگ نوزدهم را به 

هر شکل ممکن تمام کرد؟
به نظر من جان انسان ها مهم تر از هر مسابقه و لیگی به شمار 

می رود، بالاخره یکی دو ماه دیگر واکسن کرونا هم کشف شده 

و شرایط طوری می شود که می توان رقابت ها را از سر گرفت و 

دوباره فوتبال بازی کرد. از سوی دیگر زیرساخت های خیلی 

قوی نداریم که بتوانیم در شرایط ایمن بازی ها را انجام دهیم. اگر 

زیرساخت های مان مناسب بود مثل کشور آلمان یا کشورهای 

دیگر که در حال حاضر بدون هوادار و تماشاگر بازی های شان 

را از سر گرفتند ما هم می توانستیم لیگ را برگزار کنیم در غیر 

این صورت شرایط سخت می شود. البته مردم ما هم نسبت به 

مخاطرات کرونا آگاه تر شده اند و چه بسا زندگی بعد از کرونا یک 

مقدار متفاوت تر باشد چون حداقل دیگر جامعه و مردم بهداشت 

را رعایت می کند و بهداشت فردی و جمعی مورد توجه قرار خواهد 

گرفت. در هر صورت خیلی مهم است که اگر لیگ آغاز هم بشود از 

این اقدام پشیمان نشویم که خدای نکرده این موضوع بخواهد به 

کسی آسیبی بزند چون ویروس کرونا به شکلی است که خیلی ها 

نمی دانند این ویروس را گرفته و ناقل هستند و فقط زمانی متوجه 

می شوند که تست کرونا می دهند. شاید یک عده به خاطر سیستم 

ایمنی قوی ای که دارند هرگز متوجه نشوند کرونا گرفته اند اما یک 

عده سیستم ایمنی ضعیفی دارند و اگر کسی ناقل باشد آنها به 

سرعت مبتلا می شوند. 

برخی اعتقاد دارند این حق پرسپولیس است که به خاطر اختلاف 
امتیاز ایجاد شده در صدر جدول به هر شکل ممکن قهرمان شود 

حال یا با تعطیلی رقابت ها یا با از سرگیری لیگ!
در هر صورت پرسپولیس ۱۰ امتیاز از سایر تیم ها بالاتر است، به 

نظر من هر تصمیمی که گرفته می شود نه تنها بحث قهرمان بلکه 

باید تیم های صعود کننده به آسیا و تیم های سقوط کننده هم در آن 

لحاظ شود، اگرچه می توانیم جلوی سقوط کنندگان را گرفته و سال 

آینده با دو تیم بیشتر لیگ را برگزار کنیم اما درباره معرفی قهرمان 

باید در هر صورت یک تصمیم قوی که مورد توافق همه است گرفته 

شود؛ حالا چه فدراسیون فوتبال باشد یا سازمان لیگ بالاخره باید 

یک نفر تصمیم بگیرد. نمی شود تصمیمی نگیرند که به طور مثال 

کسی ناراحت نشود. مثلا پرسپولیس را به عنوان قهرمان معرفی 

کنند و چهار تیم نخست جدول راهی آسیا شوند هرچند امتیازات 

یکی دو تیم دیگر هم به تیم چهارم نزدیک است و این موضوع هم 

می تواند مشکل ساز می شود. درمجموع به اعتقاد من باید سازمان 

لیگ با مدیران و سرمربیان باشگاه ها یک نشست را برگزار کرده و 

به یک توافق برسند، توافقی که بر پایه جان انسان ها است چون 

به عقیده من جان انسان از هر چیز دیگری مهم تر است. قهرمانی 

یا صعود و سقوط به وسیله همین انسان ها رقم می خورد پس جان 

انسان مهم تر از هر چیز دیگری به شمار می رود. 

کمی هم درمورد تیم ملی صحبت کنیم. ویلموتس برای ۴۰ روز 
۲ میلیون یورو پول گرفت و به قول تاج کلاه سرمان گذاشت. 

در هر صورت درخصوص انتخاب این مربی چه کارشناسان چه 

مربیان و چه رسانه ها از نحوه آمدن و قرارداد بستن او رضایت 

نداشته و ندارند. 

شما هم موافقید که ویلموتس جانشین خوبی برای کی روش نبود؟
یک مربی یا با نحوه بازی کردن تیمش یا اخلاق و رفتار یا 

نتیجه گیری اش شناخته شده و به او نمره می دهند. کی روش با 

نتایجی که گرفت که به واسطه آنها توانستیم دو دوره پیاپی به جام 

جهانی صعود کنیم توقعات مان را از فوتبال ملی و تیم ملی بسیار 

بالا برد و به همین دلیل شرایط برای کار کردن مربی داخلی بعد از 

او سخت بود به همین دلیل باید یک مربی خارجی می آوردیم که 

حداقل فوتبال آسیا را می شناخت و از شرایط کشور ما نیز نسبتا 

آگاهی داشت و مباحث مالی مان را هم می دانست این مسائل 

می توانست در یک انتخاب درست به ما کمک کند اما حالا کار 

از کار گذشته و دیگر نمی توان به آن زمان بازگشت اما امیدوارم 

بعد از این دیگر کمتر اشتباه کنیم و از گذشته مان درس بگیریم. 

ویلموتس رفت و اسکوچیچ جایگزین او شد. در این مورد نظر 
شما چیست؟

دیگر قرارداد با او بسته شده هر چند او به عنوان یک مربی خارجی 

فوتبال ما را می شناسد و باید حالا که انتخاب شده به او آن زمان 

داد. الان چهار بازی دیگر پیش روی تیم ملی است که سه تای آن 

در ایران برگزار می شود و باید همه دست به دست هم بدهیم و به 

تیم ملی کمک کنیم. الان جز کمک کاری نمی توان کرد مثلا این 

مربی کروات را برداریم چه کسی را جایگزین کنیم؟

اما قبل از انتخاب اسکوچیچ یا حتی ویلموتس صحبت هایی 
درخصوص انتخاب کلینزمن یا زیدان شنیده می شد. 

الان در این زمان سخت است مربی بیاوریم که شرایط فوتبال مان 

و بازیکنان را نشناسد و بخواهد کارش را از نو آغاز کند ما الان 

بازی های مهمی را پیش رو داریم و زمانی هم برای شناخت هر 

چه بیشتر وجود ندارد. می توان به مربیان بزرگ در آینده فکر 

کنیم اما الان و در این شرایط حساس باید کسی می آمد که لیگ 

را می شناخت. گزینه اول یعنی برانکو گزینه بسیار خوبی برای تیم 

ملی بود او هم بازیکنان و هم شرایط فوتبال ما را می شناخت اما 

در هر صورت او هم مربی عمان شد پس از آن گزینه های داخلی 

خوبی هم داشتیم اما فدراسیون به هر شکلی به این جمع بندی 

رسید که اسکوچیچ را سرمربی تیم ملی کند. 

اما آن اسامی که در بالا عنوان کردیم توسط وزارت ورزش 
مطرح شده و آنها با شعار »طلوع می کنیم« مدام وعده حضور 

یک سرمربی بزرگ را می دادند. 
باید با این مساله منطقی برخورد کنیم و اینکه بخواهیم اسم هایی 

را مطرح کنیم که مردم خوش شان بیاید اصلا منطقی نیست. الان 

منطق می گوید باید کسی را می آوردیم که برای چهار بازی آینده 

که در فاصله زمانی کم باقی مانده برگزار می شود هم بازیکنان 

داخلی و هم لژیونر ها و در کل شرایط فوتبال ایران را بشناسد. 

الان اسکوچیچ این فاکتورها را دارد و برای برهه فعلی بهترین 

انتخاب بود ضمن اینکه قراردادش به این شکل است که اگر او را 

برکنار کنیم لازم نیست خسارت دیگری از این بابت بدهیم. الان 

زمان کوتاهی داریم و باید به تیم ملی و اسکوچیچ کمک کنیم. 

بودن امثال کریم باقری و وحید هاشمیان هم می تواند به شرایط 

تیم ملی کمک بیشتری کند. 

درباره تیم امید هم صحبت کنید؛ اگر به گذشته برگردیم کدام 
اشتباه را در قبال تیم ملی فوتبال امید انجام نمی دهید تا در آن 

برهه به صعود امیدوار شوید. 
این موضوع تنها به من بستگی نداشت شرایط فوتبال باید طوری 

اتفاق می افتد که تیم ملی امید موفق شود به طور مثال می شد 

اردوهای بیشتری را در نظر گرفت و شرایط جسمانی و تاکتیکی 

تیم را بهتر کرد و این درحالی بود که ما آن زمان لازم را نداشتیم. 

ما برای رقابت های مقدماتی یک سری بازیکنانی را بردیم که اصلا 

در بازی ها تدارکاتی ما را همراهی نکرده بودند. با این حال اگر به 

گذشته برگردیم دیگر یک سری اشتباهات را مرتکب نمی شویم. 

اما بزرگ ترین مشکلی که داشتیم این بود که در آن برهه لیگ مان 

تعطیل نشد و ما زمان کافی برای آماده کردن بازیکنان از لحاظ 

جسمانی و تاکتیکی تیم نداشتیم. 

اگر بخواهید مصداق آن را بیاورید چه کاری انجام می دادید یا 
حتی انجام نمی دادید که تیم نتیجه بگیرد؟

ما در بحث دفاع وسط یک مقدار مشکل داشتیم به طور مثال 

شاهین طاهرخانی مدافع استقلال را در بازی آخر در ترکیب 

گذاشتیم که او توانست خوب بازی کند و به همین ترتیب امید 

نورافکن را یک خط جلوتر آوردیم اما اگر همین طاهرخانی را 

می توانستیم در پنج بازی تدارکاتی از او بهره ببریم و امتحانش 

می کردیم و می دیدیم که خوب است و خوب جواب می دهد از 

اول بازی ها او را در خط دفاع میانی قرار می دادیم و نورافکن را 

یک خط جلو می آوردیم اما باز هم تاکید می کنم که این موضوع 

مستلزم آن بود که لیگ مان زودتر تعطیل می شد و فرصت بیشتری 

به امیدها داده و بازی های تدارکاتی بیشتری برگزار می کردیم، 

ضمن اینکه دروازه بان اصلی تیم نیز لحظه  اخر مصدوم شد و 

مجبور شدیم از دروازه بانی بهره ببریم که هر چند از لحاظ فنی گلر 

خوبی بود اما بدون بازی تدارکاتی و شناخت کافی از شرایط تیم 

در درون دروازه قرار گرفت. ما در مجموع گل زیادی هم دریافت 

نکردیم و فقط با اختلاف تفاضل یک گل از رقابت ها حذف شدیم 

اما اگر بازیکنان بیشتر در کنار هم بازی می کردند و بازی های 

تدارکاتی بیشتری داشتیم قطعا این موارد تاثیرگذار بود و بیشتر 

جواب می داد. یا به طور مثال محمد محبی را در حالی که آسیب 

دیده بود به اردو اوردیم. 

البته به نظر می رسید بدشانسی هم گریبان تان را در بازی آخر 
مقابل چین گرفت. 

ــوپ درون  ــا ت ــتیم ام ــت گل داش ــدار ۱۳ موقعی ــن دی ــا در ای م

دروازه نمی رفــت. مربیــان بــزرگ می گوینــد کار مربــی یــک تیــم 

ــا پشــت ۱۸ قــدم یــک تیــم را خــوب بیــاورد و  ایــن اســت کــه ت

بازیکنانــش وظایف شــان را در زمیــن بداننــد امــا زدن ضربــه آخــر 

دیگــر بســتگی بــه کیفیــت بازیکــن دارد کــه چطور به تــوپ ضربه 

می زنــد هرچنــد درنهایــت معتقــدم بایــد یــک مقــدار هــم شــانس 

هــم بــا تیــم و مربــی همــراه باشــد. 

حمیداستیلیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:فراموشنشدنگلمبهآمریکالطفخداست

درباره لیگ، توافقی بر پایه جان انسان ها صورت بگیرد 
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ورزش

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
روزنامهنگار

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

پرسپولیسی ها این روزها فارغ از تمام هیاهوی فوتبال مشغول آماده سازی خود 

برای ازســـرگیری رقابت های لیگ برتر هستند و این درحالی است که برخی از 

تیم های لیگ برتری دست به دســـت یکدیگر داده اند تا بتوانند مانع برگزاری 

رقابت ها شـــوند. یکی از مشکلات سرخ ها در این روزها بحث حضور بازیکنان 

خارجی در تمرینات است که تا امروز به جز بوژیدار رادوشوویچ که به نظر می آید 

عزم خود را برای به دست آوردن شماره یک تیم برای فصل بعد جزم و موارد مالی 

را به اولویت دوم خود تبدیل کرده، هیچ کدام از بازیکنان خارجی به ایران سفر 

نکرده اند و وضعیت نامشخصی دارند. 

ایمیلیبهبازیکنانخارجیارسالنشدهاست

بعد از اینکه ستاد مبارزه با کرونا در ورزش به تیم های لیگ برتری اعلام کرد که 

می توانند از تاریخ دوم خردادماه با رعایت پروتکل های بهداشتی، تمرینات خود 

را آغاز کنند، پرسولیسی ها این موضوع را به بازیکنان خارجی خود یادآور شدند 

که زمان آغاز تمرینات و شروع رقابت های لیگ از چه تاریخی است تا آنها برای 

بازگشت به کشور شرایط لازم را مهیا کنند، اما خبری طی چند روز گذشته در 

فضای مجازی دست به دست شد که این موضوع توسط ایمیلی ازسوی سرخ ها 

به بازیکنان اعلام شـــده و از بین 4 بازیکن خارجی تنها رادوشـــویچ پاسخ این 

ایمیل را داده و ۳ بازیکن دیگر به دلیل مشـــکلات و اختلافاتی که با باشـــگاه 

دارند، پاسخی به درخواست بازگشت از سوی سرخ ها نداده اند. 

پیگیری های خبرنگار »فرهیختگان« اما نشـــان می دهد هیچ ایمیلی در کار 

نبوده و بحث بازگشت خارجی ها به تمرینات موضوعی بوده که توسط مدیران 

باشـــگاه با مدیران برنامه این بازیکنان در میان گذاشته شده و آنها درخواست 

باشگاه را به گوش بازیکنان شان رسانده اند. 

بشارامروزتصمیممیگیرد

باتوجه به نزدیکی کشور عراق و شرایط سهل تر برای بازگشت بشار رسن 

به ایران، خیلی ها این انتظار را داشتند که این بازیکن عراقی اولین 

خارجی پرسپولیس باشد که خودش را به تمرینات سرخ ها می رساند، 

اما این اتفاق رخ نداد. درخصوص رســـن بررسی هایی انجام دادیم 

و متوجه شـــدیم که در مذاکره مدیر برنامه این بازیکن با سرپرســـت 

باشگاه، مقرر شد برخی امکانات و همچنین بخش قابل توجهی 

از مطالبات این بازیکن تا تاریخ هفتم خردادماه مهیا شده 

و بعد از حل این مشکلات تاییدیه آن ازطریق مدیر 

برنامه بازیکن عراقی به دســـت وی برسد و بعد از 

آن بشار شرایط بازگشت به تمرینات را مهیا کند. 

با این حســـاب موضوع بازگشـــت رســـن به 

ایران امروز توســـط باشـــگاه و سرپرســـت 

باشگاه پرســـپولیس بار دیگر مورد ارزیابی 

قرار می گیـــرد و طرفین تلاش می کنند تا 

شـــرایط بازگشت رســـن به تمرینات مهیا 

شود. هرچند دیروز رسانه ها از مذاکرات 

مثبت و احتمال بازگشت او به تمرینات 

خبر دادند، اما هنوز وعده های باشگاه به 

این بازیکن به صورت کامل عملی نشده 

و قرار اســـت امروز مـــوارد مورد توافق به 

سرانجام برسد. 

مدیربرنامه این بازیکن در گفت وگویی کوتاه به خبرنگار »فرهیختگان« گفت: 

»طبق قرار قبلی تاریخی را مشخص کردیم که در آن برخی امور انجام شده 

و شرایط برای حضور رسن در تمرینات پرسپولیس مهیا شود. البته باید 

بگویم این موارد مالی نیســـت و برخی دیگر از خواسته هایی است که 

باشگاه باید آنها را به انجام برساند. باشگاه تقریبا هر روز از طریق من 

با این بازیکن در ارتباط است و نیازی به ارسال ایمیل برای بازگشت به 

این بازیکن نبوده و اینکه می گویند او ایمیل باشگاه را بی جواب گذاشته، 

کذب محض است.«

در این خصوص شـــنیده می شـــود که درصورت خوش قولی 

مدیران پرســـپولیس، این بازیکن حاضر است قراردادش 

را تمدید کرده و در پرســـپولیس بمانـــد. ضمن اینکه او 

شـــرط خیلی عجیب و غریبی برای باشگاه ندارد و حاضر 

است مثل امسال بدون حتی یک آپشن در قراردادش، با 

سرخ ها تمدید کند. 

قهرمدیربرنامهایرانیبااستوکس

به غیر از اوساگونا، رسن و رادوشویچ که باشگاه با مدیران 

برنامه شان در ارتباط است، بحث استوکس با این بازیکنان 

متفاوت است و دلیل تمایز آن هم قهر مدیربرنامه ایرانی 

با استوکس است. این ایرلندی که پذیرفته بود بندهای 

سفت وسختی در قراردادش گنجانده شود، روزی که در 

دبی تقاضای مرخصی یک روزه کرد، به مدیربرنامه اش 

ایـــن قـــول را داد که در زمان مقرر در تمرینات حاضر شـــود، اما بدقولی های 

پی درپی این بازیکن باعث شد این کارگزار فوتبالی که ازقضا هیچ پولی بابت 

ایـــن انتقال نگرفته و به خاطر ارتباط خوبش با باشـــگاه این قرارداد را برعهده 

گرفتـــه بود، با اســـتوکس قطع ارتباط کرده تا پل بین این بازیکن و باشـــگاه 

پرسپولیس شکسته شود. 

به همین جهت پرسپولیسی ها زمان آغاز تمرینات و شروع رقابت های لیگ برتر 

را در ایمیلی به خود این بازیکن و مدیربرنامه خارجی اش اعلام کرده اند. البته 

سرخ ها می دانند که احتمال بازگشت او به ایران خیلی کم است و این ایمیل 

را در جهت تکمیل پرونده شـــکایت و طی کردن روال قانونی به این بازیکن و 

مدیربرنامه اش ارسال کرده اند. 

خانوادهرادومنتظرتاییدیهبوژیدار،اوساگونادنبالبلیت

صبح دیروز بوژیدار رادوشـــویچ در فرودگاه امام خمینی)ره( رویت شد تا نشان 

دهد قرار نیست به این راحتی ها اجازه بدهد که علیرضا بیرانوند دروازه بان اول 

تیمش باشد و باز هم در هفته های باقیمانده قرار است رقابت جانانه ای را میان 

این ۲ بازیکن شاهد باشیم. 

موضوع جالب حضور این دروازه بان کروات بدون خانواده اش در تهران بود. او 

که تا پیش از این همیشـــه خانواده اش را به همراه داشت، این بار بدون آنها به 

ایران ســـفر کرد تا ابتدا شرایط کشورمان را از لحاظ ویروس کرونا مورد ارزیابی 

قرار دهد و درصورت اطمینان خاطر از شرایط بهداشتی، مقدمات حضور آنها 

را در ایران فراهم کند. 

از سوی دیگر اوساگونا هم که بابت مطالباتش از پرسپولیسی ها به شدت ناراحت 

اســـت، همیشه در صحبت هایش این موضوع را تاکید کرده که اصلا به دنبال 

فســـخ قرارداد با سرخ ها نیست و کارش را در این تیم ادامه می دهد. ظاهرا او 

در تلاش اســـت خودش را به تمرینات پرســـپولیس برساند، اما تنها مشکل او 

محدودیت پروازها به تهران اســـت که برای حل این مشکل به دنبال راهکار و 

بلیت هواپیما می گردد. 

گزارش

گزارش»فرهیختگان«ازوضعیتخارجیهایپرسپولیس؛خانوادهرادودرانتظار،اوساگونابهدنبالبلیتپرواز

رسن امروز برای بازگشت تصمیم می گیرد! آرشمحمدی
روزنامهنگار


